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"Numai În şuşe 
mă mai Întâlnesc • ,, 

cu poez1a 
De ce aţi ales profesia de actor? 
Mai mult d in întâmplare. Neno
rocirea face că, atunci când am 
hotărît eu să devin actor, eram 
extrem de nepregătit, neavând de 
fapt nici un  fel de tangentă cu 
teatrul. învăţasem câteva poezii din 
bucuria mea de a citi. Erau, de alt-
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minteri, versuri arhicunoscute din 
Minuleascu, d in  Sorescu, d in 
Baranga; mai  găsisem nişte poe
zioare în "Urzica". Un repertoriu teri
bil de subţire! Am avut însă şansa de 
a cunoaşte un extraordinar profesor 
de la Institut - e drept că tocmai re
nunţa la catedră -, Victor Moldovan. Îi 

port un fidel respect fie şi numai pen
tru faptul că a avut mare încredere în 
talentul meu. M-a ajutat să schimb 
un pic repertoriul - nu cine ştie cât, 
pentru că timpul până la examenul 
de admitere era scurt - şi aşa am 
devenit student. 
Aţi urmat politica paşilor mărunţi 
sau v-aţi trezit dintr-o dată vedetă? 
Spectacolu l  de d iplomă al clasei 
noastre, Pălăria florentină, prezen
tat la Studioul Casandra, era destul 
de reuşit. Eu jucam Fadinard şi am 
avut succes. Am plecat, după 
absolvire, la Piatra Neamţ şi, de unde 
mă aşteptam ca totul să fie măcar ca 
în producţia din anul IV, m-am trezit 
distribuit de Cătăl ina Buzoianu într
un rol care nici măcar de figllraţie nu 
putea fi  numit; eram un fel de 
maşinist care trebuia să împingă un 
pom pe scenă în timpul spectacolu
lui Tinereţe fără bătrâneţe, o drama
tiza re după basmul lui Petre lspi
rescu .,Tinerete fără bătrânete si viată 
fără de moa

'
rte". Mica vedet� care 

devenisem după Pălăria florentină 
era u luită de această întâmplare. 
Totuşi, m-am ambiţionat şi, după 
câteva repetiţii preliminare - în care 
se putea deja vedea ce aveam de 
gând să fac eu cu copacul acela -, · 
Cătă l ina Buzoianu s-a hotărît să 
schimbe distribuţia. Aşa că am 
obţinut un rol adevărat, pentru care 
am şi luat un premiu de interpretare 
(unu l  chiar esenţial) .  N-aş putea 
spune că am urmat politica paşilor 
mărunţi; a fost mai degrabă un soi de 
.,hodoronc-tronc"! 
Statutul de vedetă vă aduce numai 
satisfacţii sau implică şi unele nea
junsuri? 
Te obişnuieşti destul de repede cu 
celebritatea, apoi simţi cum devine, 
cu îhcetul, un viciu. E ca fumatul sau 
ca alcoolul: te-ncurcă puţin, dar îţi 
face şi mate, mare plăcere. 
Nu vă "fură" intimitatea? 
Nu, pentru că oricum ai grijă ca 
intimitatea ta fami l ială să nu fie 
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atinsă. Cât despre viaţa ta publică ... 
prin natura profesiei de actor eşti de 
la început declarat o persoană pu
blică şi te comporţi ca atare. 
Asta nu vă împiedică să fiţi prezent 
şi în multe spectacole de divertis
ment, în "şuşe". Nu vă minima
l izează, nu vă uzează astfel de 
apariţii? 
Nu, nicidecum. Un individ care vrea 
să devină student la UATC este obli
gat să spună câteva versuri si, în final, 
un monolog. Însă după examenul de 
admitere nu te mai întâlneşti aproa
pe deloc cu poezia. Eu sunt un mare 
iubitor de poezie şi .singurul loc în 
care mă pot exprima şi prin inter
mediul  ei este această aşa-zisă şuşă. 
Asta nu presupune şi unele com
promisuri, nu vă cere să faceţi, de 
pildă, unele concesii prostulu i
gust? 
Eu mă aflu acolo numai ca actor. Am 
un moment a l  meu, care nu pre
supune nici măcar obligaţia de a şti 
ce fac ceilalţi. Dacă socotesc că ceea 
ce fac eu este bine, ajunge. 
Este cumva aceasta o modalitate de 
a pătrunde mai uşor şi mai repede 
în economia de piaţă? Vă "vindeţi" 
numele, celebritatea? 
Nu ştiu dacă îmi "vând" numele, dar, 
cu siguranţă, rămâne bucuria mea de 
a comunica şi  prin i ntermediu l  
poeziei cu publicul. Nu pot refuza o 
astfel de posibilitate. Dacă ar exista 
şanse de a mă exprima astfel şi în 
afara acestor spectacole uşoare, le-aş 
accepta. 
Ce v-a atras spre regie? 
Nu sunt regizor profesionist şi nu  
intru în  concurenţă cu nimeni .  
Real izez doar nişte spectacole pe 
care mi le asum în întregime, fără să 
mă afecteze în vreun fel părerea cri
ticilor. Spectacolele făcute de mine 
sunt însăşi viaţa mea. 
Deşi sunteţi un actor mai a les de 
comedie, ştiu că de multă vreme 
visaţi să jucaţi Hamlet ... 
Nu sunt atras în mod special de acest 
rol, dar mi s-a propus de mai multe 
ori. S-ar putea ca, la un moment, dat 
să cedez. 
De când vă pasionează rolurile de 
dramă? 
Dintotdeauna. Sunt considerat un 
actor de comedie şi pentru că am 
apărut deseori în această ipostază la 
televiziune - e adevărat, în lucruri mai 
mult sau mai puţin izbutite. Dar ca să 
ajungi în vârful muntelui trebuie să o 
iei uneori la vale. Nu mă socotesc a fi 
un actor eminamente de comedie. 
Dimpotrivă. Mai mult, mă gândesc că 
acest gen nu e deloc facil, cum dese
ori se presupune. Pentru a face o 
comedie bună e nevoie de multă 
muncă, de un anumit tempo, de o 
strategie specială, de un gând aparte 
şi foarte precis conturat. ! 

Are publicul vreun rol în faptul că 
apă reţi mai mult în comedii?  
Puricele se joacă de câţiva ani  cu 
casa închisă. 
Puricele este una dintre cele mai 
reuşite piese de gen, scrisă de către 
unul dintre cei mai mari comedio
grafi. E greu de presupus un insucces 
când ai un text bun şi o distribuţie pe 
măsură. 
Consideraţi că acum este o 
perioadă fastă pentru teatru? 
Socotesc că ne aflăm către finele 
unei perioade de criză, ce trebuie 
însă căutată nu înăuntrul, ci în afara 
teatrului, fiind vorba mai ales despre 
o criză a publicului. Pe de altă parte, 
există şi foarte multe spectacole cel 
puţin ciudate. Se lucrează haotic. Eu 
cred, şi am mai spus-o, că e nevoie de 
o personal itate puternică - aşa cum 
s-a întâmplat prin anii '60 cu Liviu 
Ciulei - care să găsească o soluţie de 
revitalizare a teatrului, să-i dea un 
scop. Acesta nu trebuie căutat în 
obsesiva dorinţă de noutate. Aş vrea 
să mă refer la spectacolul realizat de 
mine cu D'ale ... la Teatrui"Nottara"; 
deunăzi, mă întreba cineva ce 

"noutăţi" aduce faţă de montările 
anterioare. Noutatea constă în faptul 
că nu aduc nimic nou. Motivul 
esenţial pentru care am ales această 
piesă este că voiam s-o pun în scenă 
în modul cel mai clasic cu putinţă. 
Conservator, dacă vreti. A vrea să fii 
modern cu orice preţ

' 
a devenit pe

riculos. 
De ce titlu l  spectacolului  este 
D'ale ... ? 
Am făcut nişte modificări în text, am 

introdus câteva replici din alte scrieri 
caragialiene, am scos altele din piesă 
şi am crezut că este o dovadă de 
bun-simţ să-i schimbăm titlul câtă 
vreme nu mai era vorba chiar despre 
textul iniţial .  
Aţi lucrat la D'ale... şi cu mulţi stu
denţi. Nu credeţi că învăţământul 
artistic este din ce în ce mai mult în 
suferinţă? Nu aveţi impresia că se 
"nasc" tot mai puţine vedete? 
S-ar putea să fie aşa. Undeva trebuie 
găsită o explicaţie. Am văzut, de 
pildă, un spectacol foarte bun, la 
Teatrul de Comedie, cu I luzia co
mică. De ce era bun? Pentru că avea 
coerenţă, avea stil, era unitar. Astfel 
de cal ităţi l ipsesc multor spectacole. 
Or, dacă un actor este derutat de o 
viziune regizorală incoerentă, el 
încearcă să se salveze apelând la un 
rol realizat anterior ş i  cu care s-a 
întâmplat să aibă succes. Evident că 
asta duce la babilonie: jucând fiecare 
în felu l  său, se pierd relaţi i le, se 
pierde firul poveştii. lată de ce cred 
că numai un profesor de şcoală supe
rioară de teatru poate înarma actorul 
pentru astfel de situaţii învăţându-1 
toate sti luri le de joc, arătându-i ce 
trebuie să facă în asemenea împre
jurări. 
Dacă nu mă înşel, aţi fost pentru 
puţină vreme şi profesor. De ce aţi 
renunţat? 
Am predat cursuri de actorie la 
Universitatea Hyperion doar un an. 
Am renunţat din l ipsă de timp. Îmi 
pare rău. 

Marinela Ţepuş 
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